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Z powodu Inauguracji Polskiego Towarzystwa Historycznego 
~ ~ - Oddziału w Łodzi. 

W niedzielę, 27-go listopada r. b., odbędzie się w Łodzi organizacyjne zebranie Polskiego Towarzystwa 
Historycznego · Oddziału w Łodzi. Powstaje na bruku łódzkim placówka o pierwszorzędnem znaczeniu dla na
szej kultury narodowej. W Odrodzonej Ojczyźnie znajomość historji, tej mistrzyni życia, winno być 
kamieniem węgielnym naszego wykształcenia społecznego. Z niej czerpać możemy wskazania wychowania 

- narodowego; w foljałacł1 archiwów naszej administracji z przed stu laty znajdziemy wzory jędrnego języka ·urzę-
dowego, pozbawionego wszelkich późniejszych naleciałeści, tak niezgodnych z duchem ,naszego języka . . 

Na łamach „Gazety Zgierskiej" informowaliśmy niejednokrotnie mieszkańców naszego miasta o przeszłości 
naszego grodti. Prof. Z. Lorentz pisał o plęćsetleclu nadania praw średzkich m. Zgie
rzowi · {24/IV-1920 r.), o historyku Adolfie Pawińskim, rodem ze Zgierza (6/Xll-1924 r.). Prof. Ludwik 
Kowalczewski, który badał w dziewięćdziesiątych latach ub. wieku wykopaliska pod mia · , pisał o cmenta
r~ysku przedhistory<;znem w Zgierzu (2/111-1923 r.). Burmistrz Świercz na podstawie materjału, zebranego 
w Archiwur,n Miejskiem, pOl~ieścił notatkę p. t. „Rozwój Szkolnictwa Powszechnego w Zgierzu od początku 
XIX· w. do chwili obecnej" (24/IX-21 r.). 

Dziś, gdy w sąsiedniej Łodzi powstaje Polskie Towarzystwo Historyczne, wyrażamy nadzieję, te coraz 
częściej na łamach naszej „Gazety" ukazywać śię będą przyczynki dp historji miasta nasze~o . 

To też z radością witamy powstanie nowej placówki kultura,lnej i przesyłamy .Jej życzenia jaknajowoc
niejszych wyników w badaniu przeszłości Narodu Polskiego. 

A. Dzlóbld~wlcz: 

Zgierskie archiwum miejskie. 
(Sprawozdanie). 

Uporządkowania archiwum miejskiego podjąłem się w kwiet
niu 1912 roku, na propozycję pana burmistrza j. Swiercza. 
Katalog aktów archiwalnych oddałem do dyspozycji Magistratu 
dopiero z końcem roku 1925. Poświeciwszv się temu zadaniu 

. wyłącznie, rozporządzając stale siłą w>mocniczą' i pewnem doświad
czeniem fachowem, można było w~iązać się z zadania przypusz
czalnie w ciągu trzech do pięciu miesięcy . Niezwykle wolne 
tempo inej pracy tłumaczy ·przedewszystkiem fakt, że archiwum 
zajmować się mogłem tylko bardzo dorywczo, 1tłównie w czasie 
feryj świątecznych i wakacyjnych. 

W czasie zawieruchy wojennej archiwum miejskie ucierpiało 
stosunkowo niewiele. O ile doraźnie można sie było .zorjento· 
wać, ilość zaginionych foljałów jest znikoma, po kilka ledwie 
z każdego działu . Poszukujący może tedy śledzić bieg interesu
jącej go sprawy, nie natrafiając na zbyt wielkie luki i nie gubiąc 
śladu . Gorzej przedstawia się stan samych foljałów. Słabo 
pozszywane, ucierpiały przy przenoszeniu z miejsca na miejsce 
i wiete wśród nich defektów. Wogól&-1.lłłeżałoby wszystkie foljały 
rra nowo oprawić, co p.ołącrone byłoby z wcale znacznym kosz· 
tern, lecz zagwarantowałoby kons~r~acje aktów. . · 

Stan, w jakiem . archiwum zastałem, świadczy o dbałości 
odpowiedzialnych czynników o dokumenty historji miasta. Oko
l iczność tę akcentuję dlatego, że znany mi jest z wiarygodnych 
opowiadań smutny los niektórych archiwów prowincjońałnych 
Stwierdzam lojalnie, te w epoce zaboru rosyjskiego, zarówno 
w okresie urzędowania w języku jeszcze polskim, jak w okresie 
rusyfikacji, archiwum miejskie utrzymane było bardzo porządnie, 
akta posegregowane celowo i przejrzyście . Wojenna i powojenna 
przeprowadzka odbiła się na stanie arch iwum oczywiście w ten 
sposób, że działy zostały rozbite i w aktach zapanował chaos. 
Najfatalniej zaciążyła na mej pracy ta okoliczność, że zaginął zu
pełnie klucz, według którego orjentowała .się registratura w syg
naturze foljałów. Dotyczy 10 wyłączaj~ aktów rosyjskich. Spis . 
aktów z okresu urzędowania w języku polskim odnalazłem póź
niej ••. Sam system zresztą registratury z tych czasów, widocz.ny: 
na pierwszym lepszym foljale, nie pozostawia najmniej~zej wąt• 

' pliwośc i co do działów, w jakie akta wówczas ujęto. Dokumenty 
polskie znikają · jednak. liczebnie w po~odzi rosyjski'h i to o!lkry
cie niewiele mi w pracy · ulżyło . 

W miejskiem •archiwum spoczywają akta od drugie~. dile"~ 
sięciolecia dziewiętnaste~ wieku począwszy, do czasóW Qk~ł 
niemieckiej w okresie wojny światowej. Batdzó niewiefit:spniw 

. sięga pierwszego dziesięcielecia dziewiętnastego wieku, jedna spl'iwa, 
spór mianowicie obywatela ziems~iego; Wyrzykowskiego z mi1Stem 
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bueł. Zaierska. 

o aranta. sle&a roku 1766 Wczdniejszych aktów nie zastałem. 
Czasy okupacji niemieckiej nie wchodziły w zakres mych 
zobowiązań. 

Przejrzałem wszystkie zdepJ)nowane foljały w liczbie 2,800. 
Skala.logowałem około 2,600. Resztę, jako bezwartoiciowy balast 
(zwykłe sprawy paszportowe) złotono niespisane poza obrębem 
włdciwe20 archiwum. · 

W11pomniałem jut, te za czasów rządów rosyjskich archiwum 
otoczone było staranną opieką. Odnala:dem dwa spisy: jede11, 
to ślad właściwel?O założenia archiwum, drugi, późniejszy, to -
zdaje sie. · dopełnienie pierwszego. Obll' z czasów, kiedy urzędo
wano jeszcze w języku polskim. Mówi się w nich wyraźnie 
o .archiwum miejskim";. sposób, w jaki je sporządzono, pozwala 
domyśleć się, że są dziełem urzędnika regis1ra1ury. Foljały z tych 
czasów zeszyte bardzo starannie, świetnie się przechowały. Spo· 
sób sygnowania bardżo przejrzysty i sympatyczny. · Foijały za_o
pa1rzone kolorowemi wywieszkami. Kolory wywieszek odpowia
dają poszczególnym działom. Niezależnie od 1ego posługiwano 
się sygnaturą liczbową i litera l ną . 

Dokumenty z okresu urzędo wania w języku rosyjskim opra· 
wiano mniej trwale. Na okładkach fascykułów biurokratycznie 
ścisła sygnatura. Na znacznej cześci foljałów dochowały się śla
dy wywieszek bardzo nieltwałych, sporzą4zonyc)l z pojedynczego 
białego. papieru. Nf nich sygnatura literalna. ;,(. r · 

Porządkując na nowo miejskie archiwum, wyszedłem z na
stępujących założeń. Każdy foljał, tak, jak go zastałem, stano~i 
jednostkę archiwalną najniższego rzędu . Jako taka otrzymuje 
swoją liczbi:, pod którą zaciągnięta zostaje do katalogu. Obok 
numeru · odnotowano w ka1alogu tresć spraw objętych foliałem 
i czas, z którego dokumenty pochodzą (lata sporządzenia pierw
szego i .ostatniego aktu). 

Te same lub pokrewne sprawy ująłem w działy, jednostki 
archiwalne wyższego rzędu . Ponieważ porządkowałem archiwum 
na użytek_ Magistratu, kierowałem się w tworzeniu działów- wzglę: 
darni na potrzeby registratury. W numeracji każdy dział ma swój 
własny tysiąc. Stworzyłem 42 działy . Z podziału tego, niezu
pełnie jestem zadowolony. Szereg działów możnaby ściąj!nąć 
w jeden. Na1omiast n.p. dział 37-my (sprawy policyjne) należało 
specyfikować dalej: na sprawy policyjno-sanitarne, policyjno wetery
naryjne, policyjno-1arj!owe, e1c. iP.tto dział 40-ty (sprawy finansowe). 
Ze względów czysto technicznych nie mogłem stworzyć jednost~k 
archiwalnych najwyższego rzędu, mianowicie grup, w które zamie· 
rzałem ująć pokrewne działy. Grupy te, oznaczone literami wiel
kiego alfabetu, odpowiadałyby zakresom czynności poszczególnych 
wydziałów Magistratu. 

Do kalalogu dołączyłem allabelyczny skorowidz. 
Trudno ogólnie powiedzieć, jakie znaczenie ma zgierskie 

archiwum miejskie dla historyka. Zależy to już od specjalności 
każdego badacza. Mojem zdaniem, najciekawsze, bo mało sto· 
sunkowo wyzyskane, są sprawy odnoszące sie do osadnictwa 
przemysłowego i do rozwoju rzemiosł i przemysłu fabrycznego. 

Ciekawą ilustracją do etnicznej pstrokacizny tutejszej ludno· 
ści są pewne akty z dzia łu spraw religijnych . Dział 22-gi, 29·ty, 
30-ty, 31-szy, 34-ty, 37-my zawiera wartościowe przyczynki do 
historji ostatniego powstania, emigracji, ruchu narodowej!O, te 
ostatnie łącznie z działem 41 ·szym i 42-im także i do r.uchu ro
botniczego Ogromna większość d7.iałów jesl interesująca dla 
badacza, zajmującego się historją gospodarcżą wogóle. Najmniej 
interesujące są działy takie, jak sprawa legitymacyj, paszporlów, 
służby domowej etc. 

Dla samego miasta, jako osoby prawnej, tudzież dla tu1ej
szych obywateli kryje archiwum akta pierwszorzędnej wagi. 

Wjadomości miejskie. 

Termin płatności Ili raty podatk.u od nieruchomości i IV 
rilty od lok.all oraz: podatku nil k.oszta kuracyjne (dod. na 
opiekę społeczną) . Magistrat ponownie przypomina, iż w listo· 
padzie upływają terminy płatności Ili raly podatku od nierucho
mości za 1927 r. oraz IV raty podatki! od lokali i podatku na 
koszta kuracyjne (opiekę społeczną) za l 927 r. • 

Po upływie powyższeeo terminu zostaną wdrożone przeciw
ko opornym płatnikom ostre kroki egzekucyjne. 

Sprawozdilnie ze zblórk.i oflilr nil rzecz powodililn .,, l'\a
łopolsce Wschodniej. Podany w Ni 15 .Gazety Zgierskiej " 
wpływ· ofiar na rzecz powo.4!11!Jl wynosił zł. 5,024,19 

· Doliczając ofiarę pracowni~ fjrmy L. Sirkis 5,50 
. wpłynęło ogółe"m na rzecz powodzian zł. 5,029,69 
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Ht 16. ·. 

P"roto~uł VIII posiedzenia Rady Mlej~ltjej z. dnia 
24-go września 1927 r. 

Przewodniczący burmistrz Swiercz stwierdzając obecność 
19 radnych oraz wszystkich członków Magistratu, otwiera posie
dzenie Rady Miejskiej o j!Odz. 9·ej wieczorem. 
. Obecni radni: I) Chudoblński Jan, 2) Czapliński lgn~cy. 
3) Flaczyński Władysław, i> Griinberg Fabjan, 5) Kotula Oskar, 
ó). Kry~t Franciszek, 7) Kosmalski Szczepan 8) Luksztejdt Wacław, 
9) Michalak Antoni, 10) Morge~ztern Abram, 11) Piwowski Wła
dysław, 12) Rozpiórski Józef, 13) 'S"cherc~ Rudolf, 14) Stasiak Jan, 
15) Sirkis Lejzer, 16) Treichel Aleksander, 17) Wieczorek Edward, 
tl!) Zastawny Franciszek, 111) Zeleszkiewicz Czesław oraz człon
kowie Magistratu: l) wice-burn'lis1rz Zajączkowski Leopold, 
i ławnicy, 2) inż. ~ralkowski Mieczysław, 3) Szmidt Edward, 4) 
Szwarc lsucher. · · · 

Nieobecni radni: 1) Beurton Alfred (uspr.), 2) Chrupkowa 
Bronisława (nieuspr.), 3) Martyński Jan (nieuspr.), 4) Szymczak 
Stanisław (uspr.) 5) Zwykielski Gedalje (uspr.). 

Sekretarzuje p. Żelazowski Witold. 
Porządek obrad: 

I) Uchwalenie pożyczki na roboty publiczne za mies. wrzesień 
i sierpień po zł. 30,000,-, 

2) Upoważnienie Magistratu do wystawiania akceptów do sumy 
zł. SO.OOO,- , 

3) Sprawa podatku na op iekę społeczną, 
4) Przyjęcie regulaminu obrad Rady Miejskiej, 
5) Sprawa odprawy b. wice-burmistrza Szymczaka, 
6) Umorzenie długu w sumie zł . 80,- ś . p. Walczaka, 
7) Us1anowienie etatu pielęgniarki dla podrzutków, 
8) Wybory: 

!) 2 członków do .Dozoru Szkolnego i 2) 2 członków 
do Komiji Dokształcania Zawodowego, 

9) Uch.walenie funduszu na kupno nagród w związku z obcho
dem święta przysposobienia wojskowego i wychowania 
fizycznego, 

10) Delegowanie 2-ch przedstawicieli na Zebranie O&ólne Związku 
Miast Polskich, 

11) Uchwalen ie zł . 500, - · na pomoc dla powodzian w Mało-
polsce Wschodniej, · 

12) Zmiana uchwał co do sprzedaży ziemi przez Regedzińskich 
i sukc. Cuttera orai; wydzierżawienia boiska Stow .• Sokół" 

13) Sprawa zwrotu kosztów oświetlenia aresztu, korytarza i lokalu 
Buchalterji, 

t 4) Sprawa jednorazowego zasiłku dla Janiszewskiego, 
15) Sprawa budowy domów dla bezdomnych i .wyeksmitowanych 
ló) Sprawa budowy szopy w Domu Starców, 
17) Podwyższenie pensji majstrowi kominiarskiemu Dworakow

skiemu, 
18) Komunika1y, 
19) Wolne wnioski, 

Po odczytaniu przez Przewodniczącego porządku obrad 
radny Sirkis zwrócił się do Rady Miejskiej z prośbą o odłożenie 
do następnego posiedzenia punktu 4, t. j .• Przyjęcia regulaminu 
obrad Rady Miejskfe1" ze wzj!lędu na to, że omawiapy regulamin 
został t u ż przed posiedzeniem doręczony pp. radnym oraz ze 
względu na obszerny porządek obrad posiedzenia. --·- · _i Radny Morgensztern prosił, by wogóle przedłożonego regu-
laminu obrad Rady Miejskiej nie rozpatrywać ze względu na to, 
że omawiany rej!ulamin posiada duże braki, jak wogóle regula
miny Komisyj Radzieckich, a natomiast postawił wniosek o wy
łonienie specjalnej Komisji Regulam inowej, składającej się z 4 
radnych i I członka Magistratu, zadaniem której będzie opraco
wać szczegółowsze i więcej odpowiadające swoim przeznaczeniom 
wymienione wyżej regulaminy . 

Wniosek powyższy Rada Miejska jednogłośnie przyjęła, po
wołując do omawianej wyżej Komisji Regulaminowej pp. Stasiaka 
Jana, Flaczyńskiego Władysława, Morgenszterna Abrama i Abram
czyka Józefa. 

Dalej radny Flaczyński zwrócił się do Przewodnicząctgo 
z prośbą, by protokuły z każdego posiedzenia Rady Miejskiej byłt' 
umieszczone zaraz po przyjęciu przez Radę Miejską i w całości, 
a to celem dania możności szerszemu ogółowi zapoznania się 
z przebiegiem dyskusji i powziętemi uchwałami 

'Za drukowaniem w całości · w .Gazecie Zgierskiej" proto
kułów z posiedzeń Rady Miejskiej wypowiadali się również radni 
Moreensztern, Rozpiórski i Czapliński. Radny Morgehsztern zwrócił 
się do Przewodniczącego z prośbą 9 oddanie pod glosowanie pro
pozycji radn. Flaczyńkiego . 
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· Ht 16. - 3 - · Gazeta l&ferska. 

Po~ nadmieni~~lu, że w takim razie prosi o po~wyższenie~ Dalet Przewodniczący. burmistrz Swiercz nadmienia, że Po-
kredytu na ten cel, ~rzewodniczący . b~rm. Swiercz oddał pod wiatowy Komitet Wycbow~ni~ Azycz!lego. i Przysposobienia Woj
głosowanie propozycię radn. Flaczynsk1ego. skowego w Łodzi, organizu1ąc na dzien 18. IX. r. b. Swlęto 

Rada Miejska jednogłośnie postanowiła, by protokuły z po- Prtysposobienia Wojsko~ego! ~wrócił się do Magistratu z prośb11 
.siedzeń zaraz po przyjęciu ich przez Radę Miejską były w całości o wyasyg?owanle odpow1edme1 kwoty na zakup nagród . 
.irukowane w .Gazecie Zl!ierskiej". · Magistrat po rozpatrzeniu :'JOwyższej sprawy postanowił wy· 

W związku z przyznaną przez Ministerstwo Robót Publ. · tą~ić do Rady Miejskiej z wnioskiem o wy~s~g~owani~ na po
t><>życ&ką za mies. wrzesień r . . b. na prowadzenie robót pubiicz- wyzszy cel kwoty zł. 250, z prawem pokrycia 1e1 z budzetu do-
-11ych (oczyszczenie stawu) w wyso~ości zł. 30,000,- Rada Miej- datkowego.. . . . . . 
ska po raz drugi uchwala; . · Powyzs~y wniosek Rada M1e1ska Jednogłośnie zaakceptowała • 

• I. przyjąć od Skarbu · Państwa krótkoterminową pożyczkę na . Odnośnie do punktu 8 po~dku ,obrad na prośbę _Przew_o-
roboty inwestycyjne celem zatrudnienia bezrobotnych w wyso· dniczącego punk. ten został odłozony do następnego posiedzenia. 
kości zł. 30,000,- (trzydzieści tysięcy złotych) na warunkach, Następnie Przewodniczący burmistrz Swiercz zapoznał Radę 
ustalonych reskryptem Ministerstwa Skarbu z dnia 28 stycznia r. b. Miejską z pismem Związku Miast Polskich, w kiórem rzeczony 
L. 105 (D. B.) 5, a mianowicie: Związek prosi o przeprowadzenie wyborów 2 przedstawicieli tut . 
.a) z terminem spłaty do dnia 31 marca 1928 r„ zabezpieczeniem miast~, którzy .we_zmą ~dział w Og~lnem Ze~raniu ?~ązk_u Miast 
na wpływach podatkowych związku samorządowego miejskiego Polskich, ?d.byc się ma1ą:_ym w dniu 22, 23 1 24 pazdz1ermka r. b. 
w szczególności na dodatkach komunalnych do państwowych w Poznaniu. . . „ . • · . 
podatków oraz udziału w tychże; .. Po . krótk1e1 d~skus11 na w_mosek radg._ Flaczynsk~e~o Ra~~ 
b) udzielona pożyczka może być skonwertowana na pożyczkę M1e1ska 1ednog~ośnie P?Sta11ow1~a delegowa~ n~ omawiane wyze1 
długoterminową w razie uzyskania odpowiednich źródeł na Oi?ólne..lebrame burmistrza Sw1ercza Jana 1 w1ce-b\Jrm. Za1ącz-
ten cel · • kowskiego Leopolda. 
c) udzi~lona krótkoterminywa pożyczka zosta~ie oprocentowana . Po zap?znaniu . Rady Miejskiej pr~ez Przewo~nicząceg~ 
na 6°lo w stosunku roczn~m i odsetki będą pobrane z zgóry z pismem Zw1_ązk~ Miast Polskich w_ sprawie u!ządzo~eJ wyc1ec~k1 
przez potrącenie z sumy pożyczki przy wypłaceniu tejże; dla prze_d~taw1c1eh samc;>r.ządu do .!111ast poznansk1ch 1 pom<;>rs~1ch 

~ .d) w razie niedotrzymania przez gminę miasta Zgierza ustalo - Rada . M1e1ska _po krótki~] dyskus11 postanowiła delegowac w1ce
nego terminu zwrotu udzielonej pożyczki, wzgl. o ile do tego bu_rm1strza Za1ączkowsk1ego Leopolda oraz radnego p. Kosmal· 
.czasu nie nastąpi konwersja pożyczki, Izba Skarbowa po tym skiego Sz:zepana. . . . . . . 
dniu wstrzyma wypłatę należnych .gminie miasta Zgierza wszy- Dale) Pr_zewodmc~ący _burm. Sw1ercz komunikuje, ze"! zw1ą~k_u 
stkich wpływów z dodatków komunalnych· do podatków pań- . z pow_odz1ą , _Ja~a naw1ed~1ła Małopolskę, Magistrat mezalez~ie 
stwowych oraz udziału w podatku dochodowym na p't>krycie · od zbiórek, 1ak1e ~oczym speqa~nie powołany d?. te~o Komitet 
pożyczki przy pobraniu dalszych • odsetek do czasu .całkowitej Lokalny, _postanowił wyasygnowac z funduszów mie1sk1ch zł. 500, 
spłaty; • na powyzszy cel. 
e) Skarb . Państwa zastrzega sobie zmianę stopy procentowej Sprawa ta. była prze.~miotem obr~d. ~<;>misji Budżetow_ej, 
przez podwyższenie jej w wypadku nieusprawiedliwionej zwłoki kt?ra postanowiła wy~tąp1c do R~dy M1e1sk1e1 z własnym wmo-

- w zapłacie pożyczki; · . . · sk1em o wyasygnowame na powyzszy cel zł. 1,000,-. 
·łl. użyć pożyczki„ tej wyłącznie na cel, na jaki została zaciągnięta ; . Podając _ po.~yższe ·do wia~~mo~ci, Prz~wodnicząc_y _bu.rm. 
Ili. upoważnić Magistrat w osobach: burmistrza Jana Swiercza \._Swiercz zw_r~cił si~ d? Rady M_ie1skie1 z prosbą o przy1ęc1e 1ed · 
i wice-burmistrza Leopolda Zajączkowskiego do działania nego z wyze1 _w_ymiemo~ych wm'!s~ów. · . . . . 
w imieniu miasta Zgierza wobec władz państwowych. • . Po krót~JeJ dy~kus11 Rada ~~e1sk~ przychyh~a się do wmos~~ 

. . . . . . . . . • Kom1s11 Bud7.etowe1, postanaw1a1ąc 1ednogłośme wyasygnowac 
Dale1 Rada M1e1ska 1ednogłosme postai1bw1ła upowazmc zt. 1 OOO - dla powodzian przyczem · kwota ta pokryta zostanie 

Magistrat do .zaciąenięci~ po~ycz_ki. w wysokości zł. J0,000,- z budżet~ dodatkowego. ' 
łll roboty pu_bhczne za mies._ sierpien r : ~ - . . . . Następni,ę Rada Miejska, modyfikując uchwałę swą z dnia 

~a~tępme po zapoznam~ ~~dy M1e1sk!el z przeb1eg1~m po- 26 sierpnia 1926 r.: jedno11łośnie uchwala: 
·p.rzedme1 uchwały Rady_ M1e1sk1e1 .w sprawie wp~owadzema ~pe- . nabyć od sukcesorów Rajnolda Cuttera, wdowy Anny Cutter, 
<1al.nego podatku _na kosz!a kurac~1ne Pr~ewodm7zący burmistrz Juljusza i Wandy małż. Regedzińskich dom mieszkalny drew-
Swie!cz· zakomunikował, ze obecme Wydział Powiatowy nadesłał niany parterówy oraz plac przy ul. Stodólnianej na Przybyłowie 
w. te) sprawie pismo wraz ze wzorem statutu, ustalonym przez N2 38 za cenę zł. 2,500,- i upoważnić do podpisania powyż-
Mm. Spr. Wewn. . . . . . . szej umowy burmistrza Jana Swiercza i wice burmistrza Leo-

Po odczytam u pisma Wydziału Powiatowego 1 zapoznamu poi da Zajączkowskiego . • 
Ra~y Miejskiej z ~mawianym wyżej statutem Rada Miejska na zasa- Dalej do podpisania umowy z Zarządem Tow. .Sokół" 
~z:1e usta.wr z dma 19 .marca 1925 r:_<Dz. U. R. P. N238 poz. 2?5) w sprawie boiska Rada Miejska upoważniła burmistrza Jana 
1ednol!łosn1e postanowiła wprowadz1c podatek na koszta kuracy1ne Swiercza i ławnika inż . M ieczysława Kralkowskiego. 
111 rok 1927/28. N · p d · b s · k 'k · ~ . . . ś . . astępme rzewo mczący urm. w1ercz omum u1e, "e 

. Nas~ęp_m.e . P~zewodm_czący burmistrz "!"!cz zakomu_mkował tut. Komisa.rjat Policji Państwowej zwrócił się do Magistratu 
Radz_1e M_1e1~k1e1. ze . Wydział Pow1ato"".Y. ~e1~1ku_ Łó~zk1e~o me 0 zwrot kwoty zł. 755,- którą omyłkowo pokrył Elektrowni 
zatw1er~z1ł w całości uchwały Rady M1e,1sk1e1 z dma 4 s1.erpma r. b. Zgierskiej za oświetlen ie aresztu miejskiego w czasie od 1919 r. 
odn<;>śme d_o wypł~cema odpra~~ b. w1ce -_burm1strzow1 S~y~cza- do mies. Maja 1927 r„ gdyż areszt miejski przyłączony był do 
ko~1 Stamsławow1 w wysokosc1 1ed_nom!es_. wyna~rodzema za licznika Komisarjatu . 
kaz:_den. przepracowany rok, lecz · zatw1erdz1ł Ją z następu1ącą mo- Magistrat po zbadaniu powyższej sprawy postanowił wys -
.dyf1ka~1ą: . . . . . . tąpić do Rady Miejskiej z wnioskiem wypłacenia wyżej wymie-

. ze byłemu w1ce-burm1strzow1 Szymczakc;>w1 Stam~a~ow1 zo- nionemu Komisarjatowi kwoty zł . 155,- z działu Xll § 31. 
stame wy~łacona odprawa w w:L_sokośc1 trzechm1es1ęcznych Po nadmienieniu przez radnego Flaczyńskiego, że Komisja 
pobor~w . . . . . . U . • . . Budżetowa zajęła stanowisko przychylne w stosunku do wniosku 
Powyzsze Rada M1e1ska przy1ęła do w1adomosc1. Magistratu Rada Miejska jednogłośnie wniosek Magistratu zaak· 
Dalej po zreferowaniu p~zez Prz.ewodniczącego . sprawy dłu~u ceptowała . 

:ś. p .. Wa_lczaka ~ wyso_kosc1 zł. _80,- Rada . M1e1ska z~o~~ie Poczem Przewodniczący burmistrz Swiercz komunikuje, że 
z wn~osk1em '.Y1ag1stratu 1ednogłośme postanowiła umorzyc sc1ą- wpłynęło do Magistratu podanie emeryta Janiszewskiego z prośb11 
gnfęc1e omaw1ane1 kwoty. o przyznanie wziętemu przez niego na wychowanie sierocie Skrzyń-

Poczem Przewodniczący hurm. Swiercz oznajmia, że Magi- skiemu Teodorowi jednoraiowego zasiłku na kupno ubrań . 
.strat wychodzi z wnioskiem do Rady Miejskiej o ustanowienie Magistrat w pierwszym rzędzie przesłał omawiane podanie 
nowego etatu pielęgniarki prz:y Miejskim Domu Starców z wy- do Komisji Opieki Społecznej . z: prośbą o zbadanie warunków 
•a&rodzeniem zł. 50,- mies. + utrzymanie, mieszkanie, światło materjalnych petenta i wydanie opinji. 
I opał, mot_ywując . t~m: że wobec znacznej iloś7i podrzutków, znaj- Komisja Opieki Społecznej po rozpatrzeniu powyżs~ej sprawy 
du1ących s1_ę w M1e1sk1m Domu Starców, kemecznem było zało- postanowiła wystąpić do Magistratu o wyasygnowanie- na·· po
.:ienfe oddzielnego żłobka. wyższy cel kwoty zł. 100,-, Natomiast Magistrat z:e swej stFOny 

Po krótkiej dyskusji Rada Miejska jednogłośnie wyżej oma- wychodzi z wnioskiem o wyasygnowanie "li powyższy cel kwoty 
wiany wni~ek przyjęła . w sumie zł. 30,-. · 



~·!l!!!!!!!!!!~Zf!i!!1!1'!1 !:....." ~~~~~~_:_~......:.~:___~~-=~· · ·~~~~..L.-~~~~~~~~~~~~~-·'_·,._..~_16~ 

. Nllł '°.,,_ .,,..,_ .., • ..,_ ~ k,rólka dysklllfa, •toku 
łllllfei •'rai P,. radnJ Kryst, wypowiadaMC się za wntoklem Ko
-"li Opieki s,ołtczlllj. przyczem napi.tnował postępowanie by, 
łllo radneto _ lłoffmana Wilhelma, który, wiedz'4= :te Skrzyński 
Teodor, PrKDMc w charakterze tennlnatora w Tow. Akc. J. Hoff
mana, ale pobierał ładneao · wynaarodlenla, ząkwestjonował 
.pniwo pobierania przez wymienionego sierotę subwencji z fundu-

~ 116w mlejKlch. 
Radny Stasiak zauważa, :te co wtelly Rada Miejska zrobi, 

jejeli takich samych podań wpłynie ze sto. 
Poczem Rada Miejska 14 gł. za przy abstynencji reszty ra-

4nych przchyliła się do wniosku Komisji Opieki Społecznej, po
mnawiaMC wypłacić sierocie Skrzyńskiemu Teodorowi kwotę 
zł. 100.- na kupno odziety. 

Dalej Przewodniczący burm. Swiercz komunikuje, te Magi
strat na wniosek wice burmistrza Zajączkowskieto Leopolda po
stanowił wystąpić do Rady Miejskiej o upoważnienie Magistratu 
do wybudowania baraku dla bezdomnych i wyeksmitowanych, 
przyczem · kredyt na powyższy cel czerpanym byłby z potyczki 
dłygoterminowej w Banku Gospodarstwa Krajowego. 

Według obliczeń Wydziału Budowlanego koszta wybudowl
nia omawianego baraku wyniosłyby około zł. 18,000,-. . 

Pierw!;zy w ej sprawie zabrał głos radny Czapliński, który 
w przemówieniu swem zauważył, że na powyższy cel uchwalona 
została już przez poprzednią Radę Miejską kwota zł. 10,000,-, 
wobec tego stawia wniosek, by Rada Miejska uchwaliła dodat
kowo tylko brakującą kwotę, l j. zł. 8,000,-. 

Nastepnie zabrał głos radny Kotula, wypowiadając się prze
ciw wybudowaniu baraku, a to dla tego, że 10 nie rozwiąże ·oma
wianej wyżej sprawy. Jego zdaniem w sprawie tej winien przyj~ 
z wydatną pomocą Rząd przez udzielenie samorządom pożyczek. 

W związku z powyższem PrŻewodniczący burmistrz Swiercz 
wyjaśnił, że w sprawie tej zasięgał informacji u władz miarodaj
nych, które obiecazy, że takie kredyty będą, dodając od siebie 
osobiście, że jeżeli kredyty takie miasto by otrzymało, to wtedy 
pierwszym będzie budowanie baraków, lecz w dałiym wypadku 
popiera wniosek radn. Kotuli. ( 
. Po wyjaśnieniu wice-burmistrza Zajączkowskieeo, że bar.all 
ten wybudowany będzie tak, że w przyszłości może być obrucony 
na budynek administracyjny dla szpitala, któreg~ wybudowanie 
jest również konieczne, Rada Miejska jednogłośnie upoważniła 
Magistrat do budowy baraku, przyczem na wniosek radn. Czap-
116skiego postanowiła podnieść kredyt na powyższy cel w kwo
cie do zł. 18,000,-. 

· Dalej Przewodniczący burm. Swiercz podaje do wiadomości 
Radzie Miejskiej, żl! miejscowy majster kominiarski Dworakowski 
złożył podanie o pod111Yższenie mu wynagrodzenia. 

Magistrat po rozważeniu powyższej sprawy postanowił wy
stąpić do Rady Miejskiej z wnioskiem o podwyższenie wynagro
dunia p. Dwarowskiemu o 15°1o. 

Preyczem nadmienił, że Komisja Budżetowa również do 
wniosku Magistratu się przychyliła z zastrzeżeniem, · że Dworakow
ski odpo111iednio pod111yższy 111ynagrodzenie S\\ym pracownikom. 

Przeciw podwyższeniu wynagrodzenia p. Dworakowskiemu 
wypowiadali się radni: Rozpiórski, Stasiak i Treichel, przyczem 
dwaj ostatni oświadczyli, że Frakcje ich będą ałosowały przeciw. 

W głosowan i u wniosek Magistratu z zastrzeżeniem Komisj i 
Budżetowej uzyskał 11 gł. za przeciw 9. 

W • Wolnych wnioskach " radny Flaczyfiski zwrócił się do 
Przewodniczącego z prośbą o danie wyjaśn ień w następujących 
sprawach: 

Czy prawdą jest, że oferta miejscowych stolarzy była najiańszą 
na roboty stolarskie do nowobudującego 5ię zakła<lu kąpielowego? 

Czy Magistrat otrzymał doniesienie, że gajowi wysiekają tra
wę i co w tej sprawie uczyn ił? 

Wkońcu poprosił o wyreperowanie mostu na ",I. Szlachttl
- zowej oraz poczynienie starań , by postawiona była lampa elek -

111'.czna przy c!" e.ntarzu starozakonnych obok ogrodu Elkego. 
Odnośn ie do pierwszego zapytania rado. Flaczyńsk iego 

udziel i ł wyczerpu jących wyjaśn i efi Przewod n iczący burm. ·swiercz, 
a ·odnośn ie do drugiego wice·bu rmlstrz Zajączkowsk i. 

· Na powyższem posie~ie zamkn ię!O · 

Ma111st111t. 

Ogłoszenia urzędow~. 

. Ogłoszeni~. 
Zgodnie z reskryptem Urzędu ·Wojewódzkiego z dnia 20·gt> ' 

czerwca 1927 r. L.A.D. 4ł94/2 w sprawie unormowania porządk• 
podczas targów i jarmarków oraz zezwolenia Starostwa Łódzklege> 
z dnia l · ac> września r.b. L. 2822/27 Magistrat m. Zgierza . podaje 
do wiadomości, ·ze w myś! uchwały Rady Miejskiej z dnia l·JlO 
września r.b. postój wozów w dnie targowe ·i jarmarczne i handeł 
uliczny dozwolony jest tylko na placach wyznaczonych przei: 
Magistrat, a mianowicie':. 

I) na Starym Rynku ·i po prawej stronie ut Piątkowskiej. 
2) na placu miejskim przy ul. Wesołej i po prawej stro

nie ul. Sredniej, między ulicami I-go Maja a Wesołą r 
3) na placu obok figury na Przybyłowie przy zbiegu ulic 

Szczawińskiej i Staro-Strykowskiej. 
Nadmienia się, że stawanie w ulicy przy rynkacb wyte; 

wskazanych zezwala się jedynie w tym wypadku, jeteli na brak. 
miejsca, a furmanki na targ zdążające nie mogą się pomieścić 

Winni niestosowania się do powyższego ogłoszenia uleeml 
na mocy art. 138 k. k. karze sądowej do wysokości 4 OOO.-
złotych lub aresztu. · ' · 

Jednocześnie na mocy rozporządzenia 'z dnia 1 l ·go stycznia 
1 '>23 r. o tępieniu nadużyć handlu pośredniczącego z przed{llio
tami p~wszechnego uzytku (Dz. U. Rz. 5, poz. 36) oraz uchwały 
Rady Miejskiej z dnia I-go września r. b., Magistrat m. Z11ierza 
podaje do wiadomości, że skup arlykul6w pierwulj potmil>y prn
łupniom w dni• largowe i iarmarcme dla · dalszej odrprzedaly "°6-
wolony ;m dopWo po godzinie 10-ej rano. 

Winny skupu na targach w dnie targowe w godzinach do 
IO rano, wyznaczonych do bezpośredniego zaopatrzenia się spo
żywców, uleanie na 01ocy art. 4 Ustawy z dnia 2 lipca 1920 r. 
o zwalczaniu lichwy wojennej (Dz. U. Rz. Nii 67, poz. 149) karze 
administracyjnej, wyznaczonej w pierwszej instancji przez Staro· 
stwo grzywny do wysokości 10,000 zł. i aresztu do 3-ch miesięcy. 
lub jednej z tych kar, winni zaś handlu pośredniczącego artyku
~ami powszedniego użytku, mianowicie skupu od ludzi dostarąa-· 
1ących na tara, przecl urzędownie oznaczoną godziną jego rozpo
częcia uleenie na · mocy wyżej podanej ustawy karze sądowej po
zbawienia wolności do 3·ch miesięcy i grzywny do 500 zł.otych 
lub jednej z tych kąr. • · • 

Zgierz, dnia 6 września 1927 r. 
Burmistrz (-) Jan .Śwleresp 

Ogłoszenie. 
· , · 

Komisarjat Policji Państwowej w Zgierzu podaje do wiado-
mości, ie w dniu 13·go listopada r.b. została na tut. terenie zni
leziona torebka damska z pewną ilością gotówki. 

Poszkodowany zechce się zgłosić do Komisarjatu P. "P~ 
w Zgierzu w godzinach urzędowych !Io dnia 15 grudnia 19i7 r. 

Zgierz, dnia 24 listopada 1927 r. 
Kierownik Komisarjatu m. Zgierza

(-) A. Paprocki, asp. 

Zaginął do)!.ument wojs)!.owy, 

wystawiony na imię Rudolfa Steinmussa przez P. K. U. 
w Bielsku. Znalazcę · rzeczonego dokumentu uprasza 
się o zwrot tegoż za nagrodą u p. Kozeckiej w Zgierz11 
przy ul. Piątkowskiej !'li 19 B. W razie nieodnalezienia 
powyższego dokumentu uważam go v nieważny. 

PLAC ·z SZ<;'PĄ 
dobrze ogrodzony, nadający się na sprzedaż węg~,J 
przy ulicy Konstantynowskiej Nil 3. · ' '' 

' :· I 

St. KołodzleJ~I: 

Druk M. Nowicki w Zaierzu .· · 
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